
 

 

 

ZÁPIS 

z jednání pracovní skupiny  

PROTIDROGOVÁ PREVENCE 

 

DATUM:   13.08.2024, 13.00 hod.  

MÍSTO KONÁNÍ: Doléčovací centrum (Renarkon),  

Mariánskohorská 1328/29, Ostrava  

PROGRAM 

1. Argumentář 
2. Různé 

 

AD 1.) 

Jednání PS jsme věnovali Argumentáři, kde jsme se zaměřovali na nejčastější hejty, které se týkají naší 
cílové skupiny a následně na jejich reakci. Výsledek je popsán níže, zpracovala jej Lena Michálková.  
 
Obvyklé hejty: 
Výměna jehel je podpora ve fetování. 

-        k tomuhle už máme zpracovanou odpověď, co jsme dělaly s Mon ještě na MMO (je 
v argumentáři vložená jako příklad): 
Díky výměnnému programu zachytíme v Ostravě až 98 % použitých injekčních 
stříkaček. Ty pak neleží odhozené na ulici, i proto má výměna smysl. Výměna 
probíhá výhradně jen 1 ks použitý za 1 ks sterilní. Zároveň mají odborní 
pracovníci možnost s uživateli drog mluvit a podpořit je ve změně jejich 
současného života. V tom je jejich práce nezastupitelná. Svou prací pomáhají 
chránit společnost v mnoha aspektech, nejen ekonomických, bezpečnostních  
a zdravotních. Dostávají se k lidem, kteří už sami nejsou schopni pomoc 
vyhledat. 
Ostrava má komplexní systém služeb pro předcházení závislostem (primární 
prevence, osvěta) i podpory lidem, kteří se se závislostí už potýkají nebo se vrací 
do života po léčbě, ale i ochranu společnosti před riziky užívání drog (výměnný 
program, terénní a kontaktní pracovníci, úspěšné speciální policejní týmy). 

Nebudou služby, nebudou feťáci. 
-        když zrušíme nemocnice, nebude méně nemocných 
-        připravená odpověď, kterou máme na MMO, viz výše, případně se dá analogicky 
použít toto: 
Vaše otázka je velmi dobrá a kladou si ji všichni, kdo se prevencí zabývají. Odpověď na 
ni je však nesnadná. 
Vliv primární prevence na omezení vzniku závislosti nedokážeme změřit jednoduše. 
Nevíme totiž, jak by situace ve společnosti vypadala, kdyby prevence nebyla. Primární 



 

 

prevence probíhá hlavně ve školách a tak nemáme pro srovnání k dispozici skupinu lidí, 
kterou by minula. 
Město Ostrava tak alespoň na základě zkušeností odborníků pečlivě volí, které programy 
primární prevence ze svých prostředků podpoří. 
Navíc vliv na rozvoj/omezení nějakého společností nechtěného jevu má nejen primární 
prevence, ale i ostatní opatření (právní regulace, dostupnost návykové látky, tolerance 
společnosti, podmínky pro znovuzačlenění do společnosti po léčbě apod.). 

  
Feťáci mají lepší zdravotní péči než kdejaký důchodce. Lidi, kteří se do zdravotních 
potíží dostali z důvodu svého životního stylu, by neměli mít nárok na zdr. péči. 

-        lepší zdr. péče = nadstandardní péče, a tu si musí každý připlatit, jinak mají všichni 
stejnou zdr. péči 
-        mnozí odvádí nebo odváděli i zdr. pojištění 
-        až budete potřebovat, budete taky čerpat více 
-        je štěstí, když my teď čerpat zdr. péči nepotřebujeme 
-        přístup má každý za stejných podmínek (princip solidarity, veřejné zdraví s dopadem 
na všechny) 
-        zastavíme tím šíření nemocí 
-        on to teď řeší, léči se a tím se snaží svoji situaci napravit 
-        je větší šance, že to začnou řešit v situaci, kdy řešení má ještě daleko levnější 
náklady, než kdyby to nechal zajít dál a dál (hospitalizace, přístroje, výjezdy…) 
-        čím dřív zasáhneme, tím levnější to bude 

  
Ten člověk se z toho stejně nikdy nedostane. Zbytečně vyhozené peníze. 

-        právě proto jsou tu ty služby, aby jim pomohly se z toho dostat 
-        pomáhá se v té fázi, kdy to ještě stojí míň 
-        stejně je to hrozný, řešit to takhle přes peníze, tam jsou úplně jiné hodnoty důležité 

  
Je to volba, oni si zvolili, že jsou závislí. 

-        předtím, než se to zvrtlo něco bylo, závislost nespadla z nebe 
-        když budou 2 lidi pít stejné množství alkoholu, bude to na ně mít různé dopady 
-        je to skládačka různých faktorů 
-        lidi směšují užívání a závislost, kdo kdy chtěl být závislý?? 

  
Jednoduché pozitivní reakce (např. do komentářů k hejtům) ve stylu těch 
negativních: 
Všichni přece ví, že ty služby fungujou. 
Já znám tolik lidí, co se vyléčilo! 
  
Tohle říkal Robin, je to silné, ale moc nevím, jak s tím naložit. Dalo by se to použít jako 
kampaň, aby si lidi uvědomovali, co se děje uvnitř lidí, kteří se rozhodli přestat… 
Když jsem pil, říkali, že si za to můžu sám, a když jsem už nepil, tak jsem se zase 
musel obhajovat, proč nepiju. 
„Co mi tady bude nějaký feťák vykládat“, ale já už nejsem feťák. = větší část svého 
života nemám problém, jsem společnosti prospěšný, ale stejně si pořád nesu to stigma 
a zároveň pocit, že jsem nemocný (aneb Jsem alkoholik, už 40 let nepiju.) 
Větší nároky na mě klade společnost, furt něco dokazovat… 
Když piješ, jsi borec, až se ti to vymkne, nepatříš do společnosti. 
 

 



 

 

AD 2.) 

 Ve Stezce a Renarkonu došlo k personálním změnám. 
 Pozvánka na letní verzi Noci venku, tedy benefiční Běh "Noci venku": 

 

Přijďte si s námi zaběhat a podpořit tak dobrou věc, a to "Noc venku 2024". Akce je vhodná pro 
všechny věkové kategorie, maminky s kočárky i hendikepované. Těšíme se.  

V příloze posíláme leták s QR kódem pro platbu a odkaz na registrační formulář. Všechny další 
informace se dozvíte na našem facebooku Noc venku Ostrava. 

https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSdsKkun2xvIiaM9mhrevbIXRmYGDG7XYNeyXARZOUaau0EhLw/vi
ewform 

 

 



 

 

Další setkání se uskuteční v pátek 27.09.2024 od 08:00 hod. v Doléčovacím 
centru Renarkon, o.p.s., Mariánskohorská 1328/29, 702 00 Ostrava. 

 

 

Za PS PP: Mgr. Jana Mořkovská  
                 Manažerka PS PP 
 
                 Mgr. Markéta Héglová  
                 Kontaktní osoba PS PP 


